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Notulen van de vergadering van de Ministerraad op 11 mei 1962
*'s Morgens te 10 uur aangevangen en 's middags voortgezet, Trêveszaal.

['Het verslag van de bespreking [van punt 2h] is afzonderlijk en uitsluitend ter persoonlijke
kennisneming van de Ministers en de Staatssecretarissen rondgezonden'.]

Aanwezig: De Minister-President De Quay en de Ministers Van Aartsen, Beerman, Cals,
Klompé, Korthals, Luns, De Pous, Toxopeus, Visser en Zijlstra (afwezig zijn de Ministers
Marijnen en Veldkamp).

Voorts zijn aanwezig de Staatssecretarissen Bot, Calmeyer, Van Houten en De
Jong.

Secretaris: J. Middelburg.

2. Buitenlands beleid
h. Nieuw-Guinea (Zie notulen MR 4 mei 1962, punt 2c.)
Minister Luns wijst erop, dat Rusland in het communiqué na het bezoek van de Indonesische
Minister van Buitenlandse Zaken Subandrio aan Moskou Nieuw-Guinea niet heeft genoemd.
Enige jaren geleden heeft Indonesië met Rusland een overeenkomst gesloten volgens welke voor
f. 400 mln. wapens zouden worden geleverd, maar deze overeenkomst zou nog niet voor een
vierde deel zijn uitgevoerd. Berichten uit Indonesië melden dat de algemene toestand en de
economische situatie steeds moeilijker worden. Samen met de Minister-President is spreker in de
Tweede Kamercommissie geweest. Hij heeft haar o.a. ingelicht over zijn uiteenzettingen in
Athene, alsmede over zijn besprekingen met de Amerikaanse Minister Rusk in aansluiting aan de
bijeenkomst van de NAVO-raad aldaar. Van Amerikaanse zijde is de formule die hij daarbij met
Rusk heeft afgesproken, aan Indonesië voorgelegd. Men verwacht, dat de Indonesiërs deze
formule zullen aanvaarden; een bericht hierover is dezer dagen te verwachten. De Nederlandse
verklaring inzake de bereidheid om militaire versterkingen op Nieuw-Guinea stop te zetten bij
wederkerigheid en onder controle van de Verenigde Naties heeft in de wereldpers een goede
indruk gemaakt. De besprekingen met Rusk zijn in een uitstekende sfeer gevoerd. Sprekers
indruk blijft, dat Rusk het met het beleid van de Nederlandse Regering in grote lijnen eens is.

Minister Klompé kan niet goed rijmen de mededeling van Rusk, dat de Amerikaanse
Regering niet achter het plan-Bunker staat en de brief van President Kennedy, waarin deze sterk
op aanvaarding van bedoelde voorstellen aandrong. Minister Luns heeft al meer gezegd, dat het
plan-Bunker steeds meer gerelativeerd is. Spreker wijst erop, dat de vorige keer toen Rusk in
Genève was de Amerikanen de streek uithaalden met de Neptunes, terwijl thans tijdens diens
afwezigheid berichten zijn ontvangen, dat men normale faciliteiten aan de troepentransporten wil
weigeren.

Minister Klompé vraagt een nadere inlichting over de uitlating van Rusk, dat hij zich
afvraagt of de Amerikanen zich niet beter als derde partij zouden kunnen terugtrekken. Minister
Luns antwoordt, dat het eigenlijk beter zou zijn als een ander land als derde zou fungeren, maar
spreker meent, dat het ingaan op deze suggestie in Nederland op veel verzet zou stuiten.

De Minister-President concludeert, dat de Regering in haar politiek steun krijgt van
Rusk, maar dat zowel President Kennedy als sterke krachten op het State Department een ander
standpunt innemen. Spreker gelooft, dat het contact van Minister Luns en Staatssecretaris Van
Houten met Rusk in Athene, dat tot de nieuwe formule heeft geleid, een succes is geweest.

Minister Visser deelt mede, dat thans twee schepen met troepen naar Nieuw-
Guinea onderweg zijn. Het derde schip van Transocean zal hiervoor niet gecharterd worden,
maar het vervoer van de laatste versterkingen zal ten dele met vliegtuigen plaatsvinden. Een van
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de twee schepen (de Waterman) zal van september tot december vrijgegeven kunnen worden
voor studentenreizen, mits het andere schip geen averij heeft.

Minister Zijlstra stelt de vraag wat is bedoeld met de zinsnede in de nieuwe
formule, dat beide partijen vrij zijn alle andere onderwerpen, die zij van belang achten voor de
agenda voor te stellen. Minister Luns antwoordt, dat Indonesië maar twee punten op de agenda
wil, nl. overdracht van het bestuur over Nieuw-Guinea aan Indonesië en regularisatie van de
betrekkingen met Nederland. Spreker denkt voor wat de Nederlandse voorstellen voor de agenda
betreft aan de drie punten die reeds eerder zijn genoemd (o.a. de beloften die Nederland aan de
Papoea's heeft gedaan en de wijze van uitvoering van een plebisciet onder auspiciën van de VN).
Rusk zei, dat Nederland alle punten, die het wenst op de agenda kan brengen; hij antwoordt ook
bevestigend op de vraag van Staatssecretaris Van Houten of dit ook betrekking had op onze wens
een plebisciet te houden vóór bestuursoverdracht aan Indonesië. Het is goed een belangrijk aantal
punten voor te stellen, al zal men er enkele moeten laten vallen om de mogelijkheid van
overeenstemming over de agenda niet uit te sluiten.

Minister Zijlstra neemt aan, dat de overige punten, die onzerzijds voor de agenda
zullen worden voorgesteld nog eerst in de Ministerraad zullen komen. Minister Luns antwoordt
dat de Raad deze al heeft goedgekeurd. Minister Zijlstra had dit toch gaarne opnieuw in de
Ministerraad. De Raad verklaart zich hiermede akkoord. Minister Zijlstra verzoekt de punten
uiterlijk de dag voor de Ministerraad rond te zenden.

Minister De Pous vindt het jammer, dat de Tweede Kamercommissie niet het plan-
Bunker en het antwoord van de Regering heeft gehad. Minister Luns acht het beter deze stukken
niet aan de Kamercommissie te geven. Minister Zijlstra vraagt zich af of de Kamercommissie zal
aanvaarden dat het wel de formule krijgt, die in Athene is afgesproken en niet het plan-Bunker.
De Minister-President merkt op, dat de inhoud van de zes punten van het plan-Bunker in de
Kamercommissie is medegedeeld. Wat betreft de formule van Athene heeft Rusk volledige
geheimhouding gevraagd, maar Minister Luns heeft het voorbehoud gemaakt, dat hij deze wel
aan de Kamercommissie zal mededelen.

Staatssecretaris Bot merkt op, dat bij de bespreking, die de delegatie uit de Nieuw-
Guinearaad met de Eerste Kamercommissie heeft gehad, ook de vraag is gesteld of deze delegatie
het plan-Bunker had gezien. Toen de heer Kaisiepo trachtte hierop in het Maleis ontwijkend te
antwoorden, heeft de heer Torey in het Nederlands argeloos bevestigend geantwoord. Spreker
vermoedt, dat de Kamercommissie zich thans achtergesteld voelt vergeleken met de delegatie van
de Nieuw-Guinearaad. Minister Zijlstra zegt, dat - hoewel de Kamercommissie de inhoud van de
voorstellen-Bunker geheel kent - men zich kan voorstellen, dat toch geruchten de ronde gaan
doen, dat de Papoeadelegatie wel deze voorstellen heeft gezien en de Kamerleden niet. De
Minister-President voegt hieraan toe, dat ook van de zijde van de pers weer druk wordt uitgeoefend
met de vraag waarom men niets te horen krijgt. Minister Klompé geeft in overweging, dat de
Minister-President en Minister Luns een gesprek met de hoofdredacteuren houden, waarin zij 'off
the record' mededelingen over de gang van zaken doen. Besloten wordt een dergelijke
bijeenkomst te houden op woensdag 16 mei 's middags om half vijf.

Minister Klompé stelt de vraag of geheimhouding van de formule van Athene ook
betekent, dat van Nederlandse zijde niet gepubliceerd kan worden, dat thans gewacht wordt op
het antwoord van Indonesië. Minister Luns heeft direct na de conferentie in Athene gezegd, dat
Indonesië de preliminaire besprekingen over de agenda heeft verbroken en dat wij wachten op
hervatting. Minister Zijlstra heeft het getroffen, dat Indonesië nooit officieel op het plan-Bunker
heeft geantwoord, maar dat in de kranten staat, dat Indonesië wel en Nederland niet hierop
geantwoord heeft. Minister Luns is het hiermede wel eens, maar hij wil even aanhouden om
hierop te wijzen, totdat bekend is hoe Indonesië op de formule van Athene reageert. Het lijkt
spreker wel mogelijk om dit aan de hoofdredacteuren te zeggen.

Minister Cals gelooft, dat het psychologisch juist is om van Nederlandse zijde een
optimistisch geluid inzake hervatting van de preliminaire besprekingen te laten horen.



De Minister-President deelt nog mede, dat de Voorzitter van de PvdA de heer
Suurhoff hem een petitionnement heeft aangeboden inzake het aanvangen van besprekingen met
Indonesië en het afzien van het zenden van versterkingen naar Nieuw-Guinea. Spreker heeft
gezegd, dat de Regering hier anders over denkt.

Staatssecretaris Bot deelt mede, dat de twee diplomaten uit Afrikaanse landen, die
een bezoek aan Nieuw-Guinea hebben gebracht een goede persconferentie in New-York hebben
gehouden, waarbij zij uitstekend op vragen hebben geantwoord. Zij wezen er o.a. op, dat
Nederland het eerste land was, dat Afrikaanse landen voor een dergelijk bezoek had uitgenodigd
en dat de bedoeling daarvan niet was om te bewijzen, dat Nieuw-Guinea terecht bij Nederland
zou horen.
- - -


